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ROZMOWA

Z uczestnikami programu monitorowania roœlinnoœci na podstawie danych satelitarnych
Terrym Newby, Philipem Frostem

i dr Katarzyn¹ D¹browsk¹-Zieliñsk¹
rozmawia Katarzyna Paku³a-Kwieciñska

Prezydent RPA
apeluje o badania

KATARZYNA PAKU£A-KWIECIÑSKA:
Przyjechaliœcie Panowie z RPA. Jak¹
instytucjê reprezentujecie?

�����������: Pracujemy w Instytu-
cie Gleby, Klimatu i Wody (Institute for
Soil, Climate and Water – ISCW) w Preto-
rii. Jest to jeden z piêtnastu instytutów dzia-
³aj¹cych w ramach Urzêdu ds. Badañ Rol-
nictwa (Agricultural Research Council –
ARC) zajmuj¹cego siê wszelkimi nauko-
wymi aspektami rolnictwa.

Na jakich problemach skupia siê ISCW?
�	������: Koncentrujemy siê na bada-
niach zwi¹zanych z gleb¹, klimatem i wo-
d¹. Nasz zespó³ zajmuje siê wykorzysta-
niem teledetekcji i GIS w rolnictwie i w ba-
daniach œrodowiska.

Jak du¿¹ instytucj¹ jest ISCW?
�	������: Zatrudnia ok. 200 osób, z cze-
go blisko po³owê stanowi¹ pracownicy na-
ukowi, pozosta³a czêœæ to personel pomoc-
niczy. Roczny bud¿et instytutu w przeli-
czeniu na z³otówki wynosi ok. 12-13 mln.
Nasze prace w oko³o 40% finansowane s¹
przez bud¿et pañstwa, pozosta³a czêœæ dzia-
³alnoœci ma charakter komercyjny.

Kiedy zaczê³a siê Wasza wspó³praca
z IGiK i czego ona dotyczy?

�	������: Pierwszy kontakt nawi¹zali-
œmy dwa lata temu. Nied³ugo potem zosta-
³a podpisana umowa o wspó³pracy pomiê-
dzy rz¹dami Polski i Republiki Po³udnio-
wej Afryki – nasza wizyta jest pierwsz¹
w ramach tej umowy. G³ównym celem

wspó³pracy jest wymiana naukowych do-
œwiadczeñ w zakresie wykorzystania danych
teledetekcyjnych (g³ównie z satelity NOAA
i zobrazowañ radarowych) do monitorowa-
nia roœlinnoœci, a szczególnie zbó¿.

Jakie korzyœci odniesie z tej wspó³pra-
cy ka¿da ze stron?

�	������: Nas interesuje pozyskiwanie
danych statystycznych dotycz¹cych rolnic-
twa, takich jak powierzchnia upraw czy
wielkoœæ zbiorów. Poniewa¿ metody trady-
cyjne s¹ u nas bardzo trudne do wprowa-
dzenia, poszukujemy technologii nowoczes-
nych, dostêpnych z pu³apu satelitarnego.
Doœwiadczenia polskie mog¹ byæ pomocne
w zaspokojeniu olbrzymiego popytu na te
dane, z jakim mamy do czynienia w RPA.

Terry Newby Katarzyna D¹browska-Zieliñska Philip Frost
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Terry Newby: Jako leœnik podziwia³em lasy otaczaj¹ce nadbiebrzañskie bagna
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KATARZYNA D¥BROWSKA-ZIELIÑ-
SKA: Z polskiego punktu widzenia najwiêk-
sza korzyœæ polega na zbudowaniu modelu
monitorowania upraw i prognozy plonów,
opartego na danych satelitarnych.

Czy s¹ ju¿ jakieœ konkretne przyk³ady
tej wspó³pracy?

�	������: Kilka dni temu na obszarze
badawczym nad Biebrz¹ wykonaliœmy po-
miary radiometrami podobnymi do tych, któ-
re znajduj¹ siê na pok³adzie satelity. Pozwoli
nam to skorelowaæ dane naziemne z sateli-
tarnymi. Podobne pomiary zostan¹ wykona-
ne na polach badawczych w RPA.

Jakie dane satelitarne bêd¹ wykorzy-
stywane do tych prac?

�	������: Na polach testowych w obu
naszych krajach wykorzystamy przede
wszystkim dane z amerykañskiego satelity
meteorologicznego NOAA z radiometrem
AVHRR (Advanced Very High Resolution
Radiometer), dane IRS, LANDSAT TM
(Thematic Mapper) oraz satelitów europej-
skich, jak: SPOT Vegetation, ERS-2 czy pla-
nowany do wystrzelenia w lipcu ENVISAT.

PHILIP FROST: Dla ca³ej powierzchni
RPA dysponujemy unikalnym zbiorem da-
nych z NOAA z ostatnich 16 lat (odbiór z sa-
telity odbywa siê kilka razy w ci¹gu dnia).

K. D¥BROWSKA-ZIELIÑSKA: Bardzo
cenne s¹ dane pozyskane z amerykañskiego
EOS-a,  który ma na pok³adzie niezwyk³y
radiometr hiperspektralny pozwalaj¹cy uzy-
skiwaæ wiele informacji ju¿ w postaci pro-
duktu koñcowego (jak powierzchnia projek-
cyjna liœci czy absorbowana radiacja w za-
kresie fotosyntezy). Jednak najintensywniej
obie strony wykorzystuj¹ dane z satelity
NOAA, odbierane m.in. w IGiK.

�	������: Badania hiperspektralne, które
s¹ przysz³oœci¹ teledetekcji, prowadz i siê
w RPA z pu³apu lotniczego. Dok³adne po-
miary wykonane w wielu zakresach (nawet
kilkuset) sprzyjaj¹ lepszemu rozpoznaniu te-
go, co znajduje siê na powierzchni Ziemi.

K. D¥BROWSKA-ZIELIÑSKA: W Pol-
sce pomiary te mog³yby s³u¿yæ np. w pro-
gramie IACS (Integrated Administration and
Control System). Nie dzieje siê tak, ponie-
wa¿ nie mamy dostêpu do danych.

Kto w RPA jest w³aœcicielem danych,
np. satelitarnych czy meteorologicz-
nych? Czy s¹ one drogie?

�	������: Jeœli chodzi o dane satelitarne,
to mamy w kraju w³asn¹ satelitarn¹ stacjê

odbiorcz¹ nale¿¹c¹ do innej instytucji nau-
kowej – Council of Scientific Industry and
Research. Dane kupujemy od niej, a ceny
s¹ uzale¿nione od satelity. SPOT jest sate-
lit¹ komercyjnym i dane pochodz¹ce z nie-
go s¹ bardzo drogie, podobnie jak z LAND-
SAT-a 5. Ale z nowego LANDSAT-a 7 s¹
ju¿ tañsze. Jeœli chodzi o zobrazowania
NOAA, to p³acimy tylko za odbiór i obrób-
kê danych. Dane meteorologiczne powstaj¹
w naszym instytucie (mamy w kraju ponad
300 stacji meteo) i korzystamy z nich nieod-
p³atnie. Podobnie jest z danymi glebowymi
i agrometeorologicznymi. Czêœæ z 40-procen-
towego udzia³u pañstwa w finansowaniu na-
szej dzia³alnoœci przeznaczona jest w³aœnie
na utrzymanie w aktualnoœci trzech zbiorów
baz danych: klimatycznych, glebowych
i NOAA. Natomiast jeœli chodzi o udostêp-

nianie ich innym u¿ytkownikom, to sytuacja
wygl¹da ró¿nie. Ka¿dy obywatel RPA suro-
we dane mo¿e dostaæ w³aœciwie nieodp³at-
nie (ewentualnie z uwzglêdnieniem kosztów
ich „wyci¹gniêcia” i noœnika). Natomiast da-
ne przetworzone i gotowe analizy oczywi-
œcie kosztuj¹ wiêcej.

K. D¥BROWSKA-ZIELIÑSKA: W Pol-
sce p³acimy za dane meteorologiczne bardzo
s³ono. Jest to dla IGiK wielka przeszkoda
w zdobyciu wystarczaj¹cej ich liczby, ko-
niecznej do prowadzenia badañ np. telede-
tekcyjnych.

Jaki sprzêt i oprogramowanie wykorzy-
stujecie?

�	������: G³ównym systemem operacyj-
nym do przetwarzania zdjêæ satelitarnych

jest ERDAS, natomiast dla GIS wykorzy-
stujemy Arc/View i Arc/Info (ESRI). Stosu-
jemy te¿ kanadyjski system PCI. Sprzêt kom-
puterowy to przede wszystkim zestawy mon-
towane w RPA z zagranicznych czêœci.

K. D¥BROWSKA-ZIELIÑSKA: Podo-
bnie wygl¹da to u nas, w IGiK.

Czy dane teledetekcyjne i fotograme-
tryczne wykorzystywane s¹ w RPA po-
za rolnictwem, np. do zapobiegania ka-
tastrofom, likwidowania skutków klêsk
¿ywio³owych? Czy istnieje system in-
formowania o takich zagro¿eniach?

�	������: Mamy Centrum Zarz¹dzania
Kryzysowego (Disaster Management Cen-
ter), które zbiera wszelkie dane do podejmo-
wania szybkich reakcji w przypadku klêski.

W naszym klimacie najczêœciej mamy do
czynienia z klêsk¹ suszy. W tych warunkach
bardzo groŸne s¹ po¿ary, zarówno sawann,
jak i lasów. I w³aœnie system informowania
o zagro¿eniach zwi¹zanych z susz¹ wyko-
rzystuj¹cy dane teledetekcyjne jest najbar-
dziej zaawansowany. W trakcie opracowa-
nia jest tak¿e system informowania o zagro-
¿eniach po¿arowych.
Ciekawy jest system ostrzegania przed za-
gro¿eniem szarañcz¹. Jaja tych owadów mo-
g¹ przez kilka lat le¿eæ w ziemi w oczekiwa-
niu na optymalne warunki rozwoju. Za po-
moc¹ metod teledetekcyjnych staramy siê
okreœliæ te warunki odpowiednio wczeœnie,
by ostrzec przed mo¿liwoœci¹ wylêgu i osi¹g-
niêcia przez owady stadium, kiedy s¹ lotne.
Wówczas staj¹ siê one szczególnie groŸne,
gdy¿ mog¹ przemieszczaæ siê na du¿e odle-
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Terry Newby prezentuje radiometr

Pomiary radiometryczne pos³u¿¹ do skorelowania danych naziemnych z satelitarnymi
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g³oœci. Istniej¹ wprawdzie teorie, ¿e szarañ-
cza jest po¿yteczna, bo oczyszczona z ro-
œlinnoœci gleba ma czas odpocz¹æ, ale nasi
farmerzy nie podzielaj¹ takiego pogl¹du...

K. D¥BROWSKA-ZIELIÑSKA: W przy-
padku szarañczy nie mo¿emy kooperowaæ
z naszymi kolegami z Afryki...

Ile osób w RPA zajmuje siê profesjonal-
nie fotogrametri¹ i teledetekcj¹?

�	������: Do Stowarzyszenia Fotogra-
metrycznego nale¿y ok. 200-300 osób. Oczy-
wiœcie nie wszyscy fotogrametrzy s¹ cz³on-
kami tej organizacji. Trudno te¿ œciœle od-
dzieliæ fotogrametriê od geodezji.
P. FROST: Jeœli chodzi o teledetekcjê, to
zajmuje siê ni¹ mo¿e 50 osób i dziedzina ta
rozwija siê bardzo dynamicznie obok bardzo
popularnego u nas GIS-u.

Jaka jest w RPA dostêpnoœæ danych sa-
telitarnych i lotniczych?

�	������: Stacja odbiorcza sprzedaje da-
ne satelitarne wszystkim chêtnym. Niemniej
kupowanie samych danych nie jest powsze-
chne ze wzglêdu na brak odpowiedniego
sprzêtu i oprogramowania do ich obróbki.
Na ogó³ nabywane s¹ ju¿ przetworzone in-
formacje. Natomiast jeœli chodzi o zdjêcia
lotnicze, to niektóre obszary ze wzglêdów
obronnych s¹ niedostêpne.

Jakie s¹ Panów wra¿enia z pobytu na
polu testowym nad Biebrz¹?

P. FROST: Nie by³o tak wilgotno, jak siê
tego spodziewaliœmy...
�	������: Nie mamy u siebie takich ba-
gien i by³o to dla nas bardzo ciekawe i pou-
czaj¹ce doœwiadczenie. Imponuj¹ca jest ska-
la tych obszarów. Mamy w kraju tereny pod-
mok³e, gdzie woda stoi okresowo, zwykle
w s¹siedztwie jezior, ale nie s¹ one a¿ tak
okaza³e. A jako leœnik podziwia³em lasy ota-
czaj¹ce nadbiebrzañskie bagna.

Co stanie siê z wynikami Waszego
wspólnego programu? Czy nie skoñczy
siê na kilku naukowych artyku³ach?

�	������: S¹ dwa aspekty tej dzia³alno-
œci. Jeden jest czysto akademicki i w jego
wyniku rzeczywiœcie powstan¹ artyku³y
w czasopismach naukowych o zasiêgu œwia-
towym. Drugi to wielkie wyzwanie zwi¹za-
ne z zastosowaniem wyników w praktyce.
Dla Afryki Po³udniowej bardzo wa¿ne jest
wykorzystanie tych doœwiadczeñ w budo-
waniu systemu szacowania zbiorów. G³ów-
nym u¿ytkownikiem tych wyników bêdzie
Narodowy Komitet Szacowania Zbiorów
dzia³aj¹cy w ramach Departamentu Rolnic-
twa. Jest ogromne narodowe zapotrzebowa-

nie na dane statystyczne dotycz¹ce rolnic-
twa i sam prezydent wyst¹pi³ do naukowców
z apelem o wykonywanie prac, które pozwol¹
okreœliæ powierzchniê upraw.

W tej sytuacji nie ma chyba problemów
ze zgromadzeniem funduszy na tê dzia-
³alnoœæ?

�	������: Pieni¹dze na te prace pocho-
dz¹ z Departamentu Rolnictwa i ostatnio pu-
la ich zosta³a zwiêkszona.

A jak w Polsce zostan¹ wykorzystane te
wyniki?

K. D¥BROWSKA-ZIELIÑSKA: Mamy
ogromne k³opoty zwi¹zane ze zwróceniem
uwagi w³adz pañstwowych na nasze bada-
nia rolnicze. Zabiegamy o to zainteresowa-

nie od wielu lat i niestety nadal nie jest ono
takie, jakiego mo¿na by oczekiwaæ. Poja-
wia siê raczej sporadycznie i w zwi¹zku
z tym nie dostajemy ¿adnej pomocy finan-
sowej na te badania. Bez tego nie jesteœmy
w stanie prowadziæ ich na odpowiednim
poziomie.

Czy prace te mog³yby byæ wykorzysta-
ne w programie IACS?

K. D¥BROWSKA-ZIELIÑSKA.: Oczy-
wiœcie, maj¹ one œcis³y zwi¹zek z IACS-em.
Mimo braków finansowych jesteœmy do
takiego programu w pe³ni przygotowani.
Dysponujemy du¿ym doœwiadczeniem
i oferujemy najnowoczeœniejsze techniki, ta-
kie same, jakimi dysponuje Unia Europej-
ska.                                                   ■
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